الإمارات اليوم



تصوير: إريك أرازاس

صديقان ومنافسان عبقريان:

رامبرانت فان راين ويان ليفنز،

الرسوم الدقيقة في لايدن: جيرار

دو وفرانز فان ميريس والفنانين

العاصرين لهم، تصوير الحياة اليومية في الجمهورية الهولندية،

ودروس تاريخية وحكايات

أخلاقية)، عما شهدته هولندا من

طفرة فنية في القرن الـ17 تميزت

بالاهتمام بتصوير الطبيعة والحالة . الإنسانية ، وإسهام التجارة العالية

في ازدهار التطقة وتبادل الأفكار،

إلَّى جانب تبادل السلع. ويسلط

العرض الضوء على التقاليد الفنية

بصرص حصورت في الايدن، مسقطً رأس رامبرانت، بشكل خاص، وفي

هولندا على نطاق أوسع في تلكُّ

الفترة. كما يبين نشأة الدرسة الجديدة من الفنانين في لايدن

الذين عُرفوا بفناني العصر الذهبي

الهولندي، والذينُّ بتميز أسلوبهمّ

بتجسيد رائع لشاهد من الحياة

إيناس محيسن - أبوظبي

95 قطعة فنية نادرة يتضمنها معرض «رامبرانت وفيرمير والعصر الذهبي الهولندي: روائع فنية من مجموعتي لايدن ومتحف اللوفر»، الذي يعد أكبر معرض لكبار فناني مر الذهبي الهولندي من القرنّ ال17، ينظم في منطقة الخليج حتى يومنا هذا، ليقدم فرصة نادرة لعشاق الفنون الكلاسيكية للاطلاع على مجموعة فريدة من اللوحات الفنية ، التي تعود إلى تلك الفترة الزمنية. ويسلط للعرض، وهو للعرض العالى الأول الذي ينظمه متحفُ اللوفرِ أَبوظبي لعامُ 2019، الضوء على مسيرة الفنان العالي رامبرانت الفنية في مدينتي لايدن وأمستردام في هولندا، عبر 20 عملاً فُنياً للفُنان الشهير، كما يشير إلى عبلاقيات رامييرانيت بخصومة وأصدقائه من الفنانين، مثل بوهانس فيرمير، ويان ليفنز، وفرديناتد بنول، وكاريال فبریتیوس، وجیرار دو، وفرانس فان مييرس، وفرانس هالس.

أقسام هي: (في قلب العصر



الـذهـبـي الـهــولـنـدي ، بـدايـات استثنائية: رامبرانت فان راين في مواجهة الظلامية لايــدن، قلب العصر الذهبي: رامبرانت فان راين في أمستردامً،

الفنُ الهولندب والفلمنكب في متحف اللوفر باريس، بليز دوكوٍ، أن «اللوفر أبوظبي» يمثل أكبر مبادرة ثقافية للجيل الحالب، وهو رد مباشر على الظلامية والتعصب التب شهدتها مدن في المنطقة، مثل ندمر وما أصابها من تدم

وهو محاولة فريدة لإبراز سردية واحدة تجمع مخت الحضارات الإنسانية. كما نطرَق أِلَّ مَا تَمَيْرُ بِهُ رامبرانت من قدرة على ملامسة مشاعر المتخوق لفنون، وكيف استطاع فم لوحاته التعبير عن الحقب بطرق مختلفة لتقاليد الكلاسيكية.



مسيرة رامبرانت

نتبع المعرض مسيرة راميرانت الفنية، وذلك انطلاقًا مُن سلسلة لوحاته المشهورة التي تصوّر الحواس، والتي ووكالة متاحف فرنسا، إلى تظهر براعة الفنان الشاب محموعة لابيدن، وهي أكم ومهارته في رسم الملامح مجموعة خاصة تضم لوحات والتعابير وتجسيد الألوان فأب من العصر الذهبي الهولندي، الأيام التي عاشها في لايدن، وصولاً إلى أعمال لاحقة إلى جانب مجموعة متحف اللوفر باريس اللذهلة من ابتكرها في أمستردام، بما القطع الفنية الهولندية، فضلاً عن قطع مُعارة من

ليوهانس فيرمير (1670-1672)، و«صورة شخصية ذاتية بعينين ظللتين» لرمجرانت فان راين (1634)، و«عالم يُقاطَع أثناء کتابته» لجبرار دو (1635)، و«صی

في ذلك لوحته الذاتية

المشهورة المرسومة بدقة عالية، «صورة شخصية ذاتية بعينين مظلَّلتين»، و«مينرفا في حجرة الدراسة» وهي لوحَّته الشهيرة للإلهَّة مينرفا. وتعرض اللوحتان إلى جانب لوحات أخرب لبعض كبار الغنانين من دائرة راميرانت

يـرتـدي قبعة وعـمـامـة (صـورة . شخصية لـلأمير روبــــرت من بالاثبنات)» ليان ليفنز (1631)، و«شــيــل في حــالــة اســترخــاء

ليوهانس فيرمير (1669-1670)، و«صورة شخصية ذاتية» لجيرار داو (1660-1665) و«إليعازر وريبيكا عند البثر لفرديناند بول (1645-1646) وهى هدية قدمتها مجموعة لايدن إلى متحف اللوفر في عام 2017، و«صدفة منقوشة» (1680-1660) لشما العرض نموذجاً مصغّراً نادراً لسفينة حربية هولندية من

أما أب زالقطع الفنتة

للعبروضة مان مجموعة متحف اللوفر باريس

فتشمل: «صانعة الدانتيل»

القرن الـ17 من متحف ريكس في هولندا ، وهي للرة الأولى التى تصل فيها قطعة مماثلة إلى دولة الإمارات.

تبادل ثقافات أشأر مدير متحف اللوفر أبوظبي، مَانُويل راباتيه، في المؤتمر

الصحائق، الذي عقد صباحٌ أمس، في «اللوفّر أبوظّبي»، وتبعثه جولّة في المعرضِ، إلى أن المعرض يمثل نُموذَجًا لتبادل لثقافات بين مختلف أنحاء العالم، بما يؤكد مكانة أبوظبي مكاناً للتعايش والتسامح. لافتاً إلى أن العرض وما يترافق معه من برنامج الفعاليات الثقافية يجرزان التزام متحف اللوفر أبوظبي بتسليط الضوء على اللحظات البارزة في تاريخ البشرية، في إطار سعيه ليكون مركزاً للتبادل ي، — . الثقافي العالمي.

بيِّنما تحدُّث مؤسس مجموعة لايـــدن تــومــاس كــابــلان ، عـن الجموعة التي بدأ في جمعها منذ عام 2003، معرباً عن فخره وسعادته بالتعاون مع «اللوفر باريـس» و«الـلـوفـر أِبـّوظـبي». وأضاف: «نحن جميعاً نعمل عّلى ر تجسید قیم مشترکة تقوم علی الحفاظ على الحياة البرية والتراث الثقافي للعرض للخطر. كما نكرّم من خُـلال هـذا للعـرض للوهبة

لوحة نادرة

يِتيح المعرض، الذِب يفتح أبوآب للزؤار غدأ ويستمر حتب 18 مايو المقبل، الفرصة الأولف لزؤار «اللوفر أبوطبي» لتأمل لوحة راميرانت التب استحوذ عليها المتحف، اخیراً، بعنوان «رأس شاب، احير: بصوص متشابك اليدين: رسم تمهيدت لصورة المسيح».

الاستثنائية لراميرانت وفيرمير، اللذين يلهمان الفنانين والجمهور من جميع أنحاء العالم حتى الوقت الحاضر. فنحن نرى أن قدرة لوحات رامبرانت على ملامسة الروح تمثّل أكثر من أي فنان آخر هذا للشروع الفرنسي - الإماراتي، الــذي يـهـدف إلى تـعـزيـز مبـدأ التسأمح والحضارة البشرية الشة كة».



البعيروضة من مجموعة

لايدن: «امرأة شابة جالسة



"95 Rare Artworks at Louvre Abu Dhabi – The Dutch Golden Age in the UAE"

The exhibition of 17th century Dutch masters is considered to be the largest of its kind.

95 rare artworks are featured in the exhibition "Rembrandt, Vermeer and the Dutch Golden Age. Masterpieces from The Leiden Collection and the Musée du Louvre," which is considered to be the largest show of 17th century Dutch masters ever organized in the Arabian Gulf. The exhibition will offer classical art lovers an exceptional opportunity to view a unique collection of paintings from the Dutch Golden Age. The first global show hosted by Louvre Abu Dhabi in 2019, it surveys Rembrandt's artistic career in the Dutch cities of Leiden and Amsterdam through some 20 works by the renowned artist. The exhibition also sheds light on the master's relationship with friends and rivals, including Johannes Vermeer, Jan Lievens, Ferdinand Bol, Carel Fabritius, Gerrit Dou, Frans van Mieris, and Frans Hals.

6 sections

The exhibition consists of six sections: At the Heart of the Dutch Golden Age; Extraordinary Beginnings: Rembrandt van Rijn in Leiden; The Center of the Golden Age: Rembrandt in Amsterdam; Fine Painting in Leiden: Gerrit Dou, Frans van Mieris, and their Contemporaries; Picturing Everyday Life in the Dutch Republic; and Historical Lessons and Tales of Morality. It reflects the era of extraordinary expansion that Holland experienced in the 17th century, as characterized by an interest in portraying nature and the human condition, or the country's contribution to global trade and the exchange ideas. The show highlights the artistic traditions that flourished during that period – particularly in Leiden, Rembrandt's hometown, as well as in the Netherlands more broadly. It also illustrates the emergence of a new school of artists from Leiden, the fijnschilders, known for their meticulously rendered scenes of daily life.

Prominent artworks

Most of the works and pieces on display at the exhibition – which is jointly organized by Louvre Abu Dhabi, The Leiden Collection, The Louvre, and Agence France Muséums – belong to The Leiden Collection, the largest private collection of paintings from the Dutch Golden Age. They are complemented by pieces from The Louvre's impressive Dutch collections, as well as from the Rijksmuseum in the Netherlands and the Bibliothèque nationale de France.

The most prominent artworks exhibited from The Leiden Collection include: Young Woman Seated at a Virginal by Johannes Vermeer (ca. 1670-72); Self-Portrait with Shaded Eyes by Rembrandt (1634); Scholar Interrupted at His Writing by Gerrit Dou (ca. 1635); Boy in a Cape and Turban (Portrait of Prince Rupert of the Palatinate) by Jan Lievens (ca. 1631); and Young Lion Resting by Rembrandt (ca. 1638-42).

The most prominent artworks from The Louvre include: *The Lacemaker* by Johannes Vermeer (ca. 1669-70); *Self-Portrait* by Gerrit Dou (ca. 1660-65); and *Rebecca and Eliezer at the Well* by Ferdinand Bol (ca. 1645-46), which The Leiden Collection gifted to The Louvre in 2017. The exhibition also features a rare miniature model of a 17th century Dutch warship from the Rijksmuseum in the Netherlands – marking the first time such a piece has reached the United Arab Emirates.

Cultural exchange

During the press conference held yesterday morning at Louvre Abu Dhabi following a tour of the exhibition, Manuel Rabaté, the museum's Director, declared that the show represents a model for cultural exchanges across the world – confirming Abu Dhabi's emphasis on coexistence and tolerance. He noted that the exhibition and its accompanying program of cultural events underscored Louvre Abu Dhabi's commitment to highlighting extraordinary moments in human history as part of its quest to become a center for global cultural exchange.

The Leiden Collection's founder, Dr. Thomas Kaplan, discussed his collecting journey which began in 2003, and expressed his pride and joy in collaborating with both "Louvre Paris" and "Louvre Abu Dhabi." He added: "Louvre Abu Dhabi represents the single most important cultural initiative of our generation. My engagement in Abu Dhabi is defined by shared values and has focused on wildlife conservation and the protection of cultural heritage. Through this exhibition, we are also honoring the exceptional talent of Rembrandt and Vermeer, whose legacies continue to inspire artists and the public around the world. We believe that Rembrandt's ability to 'touch the soul' with his painting, more than any other artist, best exemplifies this Franco-Emirati project which aims to promote the principles of tolerance and of a common human civilization."

~

A response to darkness

Blaise Ducos, Curator of Dutch and Flemish paintings at the Louvre Paris, said: "Louvre Abu Dhabi constitutes a direct response to the darkness and intolerance that we have witnessed throughout the region, including the devastation of Palmyra. It is a unique attempt to unite all human civilizations." He also spoke about Rembrandt's ability to move art lovers and to express truth by breaking the bounds of convention.

Rembrandt's path

The exhibition traces Rembrandt's artistic journey through a series of celebrated paintings from his early Leiden days depicting the senses, which evidence the artist's creativity and skill – particularly in drawing the features and expressions of his subjects. The show follows the master's evolution through to subsequent works created in Amsterdam, including the highly detailed *Self-Portrait with Shaded Eyes* and *Minerva in Her Study*, his famous painting of the goddess. Both of these works are being exhibited alongside other paintings by some of the greatest artists from Rembrandt's circle.

Rare painting

The exhibition, which opens tomorrow and will be open until May 18, offers visitors of Louvre Abu Dhabi the first opportunity to view the museum's recent acquisition – a painting by Rembrandt entitled *Head of a Young Man, with Clasped Hands: Study of the figure of Christ.*